

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**LEGAL PROCEDURE FOR RESOLVING INVESTMENT DISPUTES
BETWEEN EU AND CHINESE COMPANIES**

Jiang Caihong

Scientific supervisor –
Schirinsky O.J.
Candidate of Legal Sciences,
Associate Professor

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 72 p, 1 table, 70 sources.

2. Keywords: BILATERAL INVESTMENT TREATIES (BITS), EU-CHINA COMPREHENSIVE AGREEMENT ON INVESTMENT (CAI), FOREIGN DIRECT INVESTMENT (FDI), DISPUTE RESOLUTION MECHANISMS, ARBITRATION, MEDIATION, LITIGATION.

3. The content of the work

Object of the study is legal relationships between Chinese investors and EU entities.

Subject of the study includes international treaties, EU regulations, domestic legal frameworks, case law, and scholarly literature.

The aim of the thesis: to identify the challenges Chinese companies face in dispute resolution and provide actionable recommendations for improving the effectiveness and fairness of the dispute resolution process.

Methods of research: analysis, synthesis, legal comparison

Results: This work highlights the intricate legal landscape governing investment disputes between Chinese companies and the EU. It underscores the importance of BITS and the CAI in promoting investment protection while identifying gaps in the current frameworks. The study evaluates the efficacy of arbitration (e.g., ICSID, UNCITRAL) as the primary mechanism for dispute resolution, complemented by mediation and litigation in EU courts. It also explores the impact of EU regulations, such as the FDI Screening Regulation, and domestic legal systems of key member states, like Germany, France, and the Netherlands, on Chinese investors. The findings reveal that Chinese companies face significant challenges, including regulatory and political barriers, cultural differences, and procedural complexities. The research contributes novel insights by proposing reforms to strengthen arbitration and ADR mechanisms, enhance bilateral agreements, and improve legal cooperation between China and the EU.

Reliability of materials and results of the thesis: The materials used and the results of the thesis work are reliable. The work was done independently.

Recommendations for the use of the results: The results of this research on investment dispute resolution between EU and Chinese companies provide insights that can guide businesses in utilizing effective mechanisms such as arbitration and mediation to resolve conflicts, inform policymakers in developing robust regulatory frameworks, and contribute to the establishment of standards for investment dispute resolution by international organizations.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и объем дипломной работы : 72 страницы, 1 таблица, 70 источника.

2. Ключевые слова: Двусторонние инвестиционные договоры (ДИД), Всеобъемлющее соглашение об инвестициях между ЕС и Китаем (CAI), прямые иностранные инвестиции (ПИИ), механизмы разрешения споров, арбитраж, медиация, судебные разбирательства.

3. Содержание работы

Объектом исследования являются правовые отношения между китайскими инвесторами и юридическими лицами ЕС.

Предметом исследования являются международные договоры, нормативные акты ЕС, внутренняя правовая база, прецедентное право и научная литература.

Цель работы: выявить проблемы, с которыми сталкиваются китайские компании при разрешении споров, и дать практические рекомендации по повышению эффективности и справедливости процесса разрешения споров.

Методы исследования: анализ, синтез, правовое сравнение.

Результаты: В этой работе освещается сложный правовой ландшафт, регулирующий инвестиционные споры между китайскими компаниями и ЕС. В ней подчеркивается важность ДИД и CAI в обеспечении защиты инвестиций, а также выявляются пробелы в существующих механизмах. В исследовании оценивается эффективность арбитража (например, МЦУИС, ЮНСИТРАЛ) как основного механизма разрешения споров, дополняемого медиацией и судебными разбирательствами в судах ЕС. В нем также исследуется влияние нормативных актов ЕС, таких как положение о проверке ПИИ, и внутренних правовых систем ключевых государств-членов, таких как Германия, Франция и Нидерланды, на китайских инвесторов. Результаты исследования показывают, что китайские компании сталкиваются со значительными проблемами, в том числе с нормативными и политическими барьерами, культурными различиями и процедурными сложностями. Исследование вносит новые идеи, предлагая реформы для укрепления механизмов арбитража и разрешения споров, расширения двусторонних соглашений и улучшения правового сотрудничества между Китаем и ЕС.

Достоверность материалов и результатов диссертации: Использованные материалы и результаты дипломной работы являются достоверными. Работа выполнена самостоятельно.

Рекомендации по использованию результатов: Результаты этого исследования по разрешению инвестиционных споров между компаниями ЕС и Китая дают информацию, которая может помочь предприятиям использовать эффективные механизмы, такие как арбитраж и медиация, для разрешения конфликтов, информировать политиков при разработке надежной нормативно-правовой базы и способствовать установлению стандартов.